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English Summary
The present work is divided into two parts. They are:

Part1

Preparation and emulsification of new steel corrosion inhibitors

[2-mercapto-A'-thiazoline (2-MT), 2-mercaptobenzothiazole (2-MBT),

2-mercapto-5-methy}-1, 3, 4- thiadiazole (2-MMT), and 3-mercapto-4-methyl-

4H- 1,2, 4- triazole (3-MMT)] had been reacted with epoxidized soybean oil in

sealed ampoules, at > 110 "C according to melting point of each sulphur

compound for 4-6 hours. The reaction products were characterized by infia-red

spectroscopy (R) and gel pemmeation chromatography (GPC). lt was found that

the reaction between epoxidized soybean oil and thiol compounds had taken

place successfully, and neither cross-linking nor fommation of by-products during

the reactions had been occurred.

The prepared adducts had been successfully emulsified using Tween 20,

Span 20 and Span 80 emulsifiers with HLB (Hydrophilic-Lipophilic-Balance)

16.7, 8.6 and 4.3, respectively .Surface tension of the prepared emulsions was

measured at 20 "C using Kriiss tensiometer. Emulsion stability was detemmined.

Effect of pH, solvent, type and concentration of emulsifiers and the effEct of

prepared thiol adducts on surface tension and stability had been stdied.

Ht was found that the best emulsion stability of 20% oil in water (O/W)

was obtained by using C.MC. (critical micelle concentration) of Tween 20 and

8-10g blend of Span 20 and Span 80 emulsifiers by ratio l:1 at pH >8.
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Part 2

Emulsified heterocyclie adducts as corrosion inhibitors for mild steel

Five groups of emulsion paints had been fommulated to evaluate four
emulsified heterocyclic adduts (2-MT), (2-MBT), (2-MMT), and (3-MMT)

adducts as water-borne corrosion inhibitors for mild steel.

Grou I
Pigment/binder ratio of blank forulations based on acrylic, short oil

alkyd and urabrid AC100 emulsion resins had been stdied to optimize diflerent

blank fommulations and choose suitable formulations for corrosion inhibitor
applications.

[t was found that the pigment binder ratios 1.6, 1.8 and 1.8 showed

maximum corrosion resistance in the blank samples of acrylic, short oil alkyd

and urabrid AC100 emulsion resins respectively.

Grou
DifTferent concentrations of 2-MT adduct, which has the simplest

structure were incorporated in water-bore paint fommulations based on urabrid

AC100 emulsion resin to detect the optimum concentration range of the adduct
as corrosion inhibitor.

It was found that the optimum concentration range (0.09, 0.10 and 0.11

gm) 0f2-MT adduct per 100 gm of urabrid AC100 emulsion paint may cause the

most protective corrosion inhibition. 'The concentration more than optimum

range 0f 2-MT adduct may oppose the action ofprotection.

GrowpI
The efficiency of all te emulsified adducts had been stdied at constant

concentration within the optimum range in order to arrange them according to

their efficiency as corrosion inhibitor for mild steel.
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It was found that the emulsified 3-MMT adduct is the most efficient

inhibitors, which gave high corrosion protection of the steel surface. And the

efiiciency of the emulsified prepared adducts as corrosion inhibitors can be

arranged in the following descending order:

3-MMT > 2-MMT > 2-MBT >2-MT

Grou Iy
The role of binders (acrylic, short oil alkyd and urabrid AC100 emulsion

binders) on the corrosion inhibition of steel in absence and presence of the best

corrosion inhibitor (3-MMT) had been studied.

It was found that the (3-MMT) adduct has confirmed a good

compatibility with short oil alkyd, acrylic and urabrid AC10O emulsion resins;

and the protective properties of short oil alkyd emulsion polymer are better than

that ofacrylic and urabrid AC100 emulsion resins.

Grow ٧
A comparative study of (3-MMT) adduct had been done with zinc

phosphate, as barrier/inhibitive pigment and Zinc chromate, as an inhibitive
pigment.

Ft was found that the water-borne coatings fommulated with zmnc

chromate and Zinc phosphate generally showed inferior inhibition perfommance

with respect to those fommulated solely with emulsified of 3-MMT adduct.

Thus highly efficient, cheap, and friendly to environment water-bome

anti-corrosive paints can be produced using the organie 3-MMT adduct as a sole
corrosion inhibitor.
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 متجانسة غير ملقية مركباه باستحام المديد تأفل جيا
 للبيئة صديقة بويابء فى وتطبيقاتها جديدة

 من مقدمة رسالة
 محمد فرج السيد عبد أحمد

 الازهر جامعة- علوم بكالوريوس

 الماجستير درجة على للحصول
 في

 العضوية الكيمياء

 إشراف تحت

 صباح السلام عبد إبراهيم أ.د./
 الازهر جامعة العلوم- كلية

 بدران أحمد محمد بدران أرد./
 للبحوث القومى المركز

 محمد الرازق عبد هبه د./
 للبحوث القومى المركز

 الكيمياء قسم
 الازهر جامعة- العلوم كلية

2007



 الرحيم الرحمن الله بسم

 غليم" شئ بكل والة الله ويعلمكم اشة "واتقوا

 العظيم الله صدق

 البقرة( سورة من(282) )اية



 )بيه} للوم لأزمر-قلية بلعة

 محمد. فرج عبدالسيد أحمد الرسالة، مقدم {سه

 هووغ، نإي
 بويات في وتطبيقاتها جديدة غيرمتجانسة حلقية مركبات باستخدام الحديد تأكل "تثبيط

 للبيئة". صديقة

 الإشرافه. لجنة

 بدران أحمد محمد بدران أء.

 صباح السلام عبد إبراهيم أد.

 محمد الرازق عبد هبة د.

 التوقيع. للبحوث القومي بالمركز البلمرات كيمياء أستاذ الوظيفة،

-٠٠٠٠٠.٠ التوقيع، الأزهر جامعة العلوم- بكلية العضوية الكيمياء أستاذ الوطيئة،

٠٠٠٠٠٠٠٠٠٠٠٠٠٠٠٠. التوقيع، للبحوث القومي بالمركز باحث الوظيفة،

 الحكم. لجنة أعضاء

 بدران أحمد محمد بدران أ.د.

 صباح عبدالسلام إبراهيم أ.ء.

 ناصر مختار الرحمن عبد أد.

 للبحوث القومي بالمركز البلمرات كيمياء أستاذ الوطيفة،

 الأزهر جامعة العلوم- بكلية العضوية الكيمياء أستاذ الوظيفة،

 الأزهر جامعة العلوم- بكلية العضوية الكيمياء أستاذ الوظيفة،

 التوقيع،

٠٠٠٠٠٠•••.•... التوقيع

٠٠٠٠٠٠٠٠٠٠٠٠•••• التوقيع

٠٠٠٠٠٠٠٠٠٠٠... التوقيع، شمس عين جامعة العلوم- بكلية العضوية الكيمياء أستاذ الوطيئة، عفيفي عبدالمقصود أمين أ.ء.

 المقص

)(

 التعليم شئون

)(

 القلية إحارة مدير
)(

 الكلية مميد
)(



 شكر
 وتعالي سبحانه شله والشهر العمد

 وهم· المشرفين الأساتذة إلي وتقديري شكري بخالص أتقصم

 بدران أحمد معد بدوان أ.ه./
 البلمرات كيمياء أستاذ
 والمخضبات البلمرات قسم

 للبحوث القومى المركز

 صيام السلام مبد {براميه أ.د./
 العضوية الكيمياء أستاذ
 الكيمياء قسم
 الازهر جامعة العلوم- كلية

 محمد الرازق عد سية ط./
 باحث

 والمخضبات البلمرات قسم
 للبحوث القومى المركز



 العربي الملخص

 العرى الملخص

 مبانينا فمعظم الحديد، معدن على ويقوم يرتكز لوجدناه الحديث عالمنا في النظر أمعنا لو

 أنحاء معظم في النقل أن كما مسلحة، خرسانة على تحتوي أو حديدية هياكل على تنشأً الكبيرة

 السكك وخطوط والقطارات السفن صناعة في الحديد يدخل حيث الحديد، على يقوم العالم

 أخر. معدن أي من نستخدمه ما أضعاف الحديد معدن تستخدم ونحن الحديدية،

 التأكل مشكلة وهى جداً كبيرة مشكلة يواجه فإنه الحديد لمعدن الأهمية هذه من وبالرغم

 فتأكل... كبيرة معاناة منها وتعاني إلا الدنيا في دولة من وما العالم دول كل تشغل المشكلة وتلك

 في كبيرة خسائر الدول إقتصاديات يكبد مما... سنوياً الدولارات ببلايين خسارة يسبب الحديد

 الحديد تأكل جراء من السنوية الخسارة تقدر أمريكا في فمثلا... التحتية وبنيتها الحيوية منشأتها

 دولار. بليون
 الفعالة الوسائل أهم من البويات وتعتبر... التأكل من الحديد حماية أهمية تبرز هنا ومن

 البويات إستخدام تمنع للبيئة المنظمة الجديدة القوانين أن إلا المشكلة. هذه مقاومة في والمستخدمة

 الرصاص مركبات مثل الإنسان وبصحة بالبيئة ضارة مواد على تحتوي التى للتأكل المقاومة

 الضارة. الثقيلة العناصر من وغيرها والكروم

 نوع إنتاج إلى يهدف أنه إذ البيئية القوانين هذه مع يتواكب البحث هذا وموضوع
 أنها كما... ضارة مخضبات أي من تماما بخلوها تمتاز والتى للتأكل المقاومة البويات من جديد

 لكي إستحلابها ثم... جديدة عضوية مركبات تحضير تم فقد... التحضير وسهلة الثمن رخيصة

 للتأكل. كمثبطات أدائها لتقييم المائية البويات بعض إلى تضاف

 التالية. النقاط في الدراسة خطوات وتتلخص

 الأول القسم ي

 بعض مع المويكسد الصويا زيت تفاعل طريق عن الكبريتية المركبات بعض تحضير تم اولا:
 د

 وهى: الثيو مركبات

2-mercapto--thiazoline (2-MT)
2-mercaptobenzothiazole (2-MBT)
2-mercapto-5-methyl-1,3, 4-hiadiazole (2-MMT)
3-mercapto-4-methy1-4H-1, 2, 4- triazole (3-MMT)

1



 العربي الملخص

 طريق: عن التفاعلات هذا نجاح من التأكد وتم

. الحمراء تحت بالأشعة طيفيا التفاعل ناتج فحص أ-

.(Gel Pemmeation Chromatography)  باستخدام الجزيئي الوزن تعيين ب

.. السرعة عالى خلاط باستخدام الماء في إستحلابها تم الكبريتية المركبات تحضير بعد ثانيا:

 العوامل دراسة تم كذلك... إستحلاب عوامل إضافة ثم الماء في المركبات هذه ثبات ولتحسين

.20% تركيز إلى الوصول وتم... طويلة لفترة المستلب هذا ثبات على تؤثر التى المختلفة

sالثاني القسم 
 الوسط مائية بويات خلطات فى المستحلبة الكبريتية المركبات إدخال تم القسم هذا فى

 خمسة إلى العمل قسم وقد... الحديدية الأسطح لتأكل مثبطة كمواد تأثيرها مدى على للوقوف
 مجموعات:

 الأولى المجموعة•
 مثبطات أى من الخالية المائية البويات من مختلفة خلطات عمل تم المجموعة هذه فى

 أداء لتقييم المناسبة التركيبات أفضل على للحصول لها مختلفة إختبارات عمل وتم للتأكل،.
 الدهانات كفاءة الإختبارات هذه نتائج وأظهرت ،. للتأكل كمثبطات المستحلبة الكبريتية المركبات
 يلك. الأكر دهانات ثم اليورابريد دهانات يليها الألكيدية

 الثانية المجموعة ه
 أحد إضافة ليتم اليورابريد فيه الرابطة المادة دهان أختير المائية الدهانات أداء تقييم بعد

 وذلك %،0.15 الى%0.05 من تتراوح بنسب إليه(MT-2) المستحلبة الكبريتية المركبات
 تركيز عند النتائج أفضل وكانت للتأكل، مقاومة أعلى يحقق والذى المثالى التركيز على للوقوف

%.0.09 تركيز ثمi0.11 يليه0.1%

 الثالثة المجموعة ه
 إلى المستحلبة الكبريتية المركبات باقي إضافة تم السابقة المجموعة نتائج على بناء

... الحديد لتأكل مثبطة كمواد المركبات تلك أداء لتقييم وذلك...%0.1 بنسبة اليورابريد دهانات

 التأكل. من الحديد سطح حماية فى كفاءتها حسب المركبات هذه ترتيب تم النتائج خلال ومن
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 العربي الملخص

 الرابعة المجموعة ه
 المجموعة نتائج على بناء المستحلبة المركبات أفضل إضافة تم المجموعة هذه فى

 ومن اليورابريد، إلى بالاضافة يلك، الأكر وكذلك الألكيد بأساس مائية بويات خلطات الى السابقة
 ثم اليورابريد يليه التأكل من الحديد حماية حيث من الأفضل هو الألكيد دهان أن تبين النتائج خلال

 يلك. الأكر

 الخامسة المجموعة ه
 اليورابريد دهانات عينات أفضل بين مقارنة عمل تم والأخيرة الخامسة المجموعة في

MMT) مركب من%0.1 تركيز على تحتوى والتى adduct-3)أخرى لدهانات بعينات 

 الزنك فوسفات مثل التأكل من الحماية دهانات فى الإستخدام شائعة مخضبات على تحتوى

 مستحلب على تحتوى التى الدهانات تفوق التأكل مقاومة تجارب وأظهرت.. الزنك وكرومات

 المشهورة. المخضبات على تحتوى والتي له المناظرة الأخرى الدهانات سائر على متفرذا الثيول

... للبيئة صديقة.. التحضير سهلة.. ، للتأكل مقاومة بويات تحضير تم قد يكون وبذلك

 أنه يعني مما%0.1 عن بها للتأكل المثبطة الماده نسبة لاتزيد... ضارة مخضبات أى من خالية

 إقتصادي. منتج
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